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Grønt område tager form  
i den sydlige del af Skive 

AF JOAN THORA E. LAURBERG
joan@skivefolkeblad.dk

KLIMA En helt ny skov på næsten tre hektar 
vil de næste år tage form i Sydbyen.

Det er virksomheden Aage Espersen & Søn, 
der står bag skovrejsningen, hvor tusindvis af  
små egetræer, graner og buske i disse dage 
bliver plantet.

Området ved virksomheden, der ligger på 
Svansøvej, har i en periode været drevet som 
landbrugsjord, men nu får det status af  fred-
skov. 

- Vi har haft en landmand til at drive jorden, 
som gennem mange, mange år har været land-
brugsjord. Men det er meget mager sandjord, 
så der er altid et dårligt udbytte. Så tænkte 
jeg, at vi måske kunne gøre noget bedre med 
jorden. Og så slog det mig, at vi kunne få plan-
tet en skov, fortæller administrerende direktør 
Torben Smedegaard.

Han glæder sig over, at skoven vil optage 
CO2, og hvis træet engang med tiden kunne 
blive brugt til at bygge et hus, så vil det være 
optimalt, når man ser på klimaregnskabet.

Beslutningen om, at skoven skal have status 
af  fredskov, er også velovervejet. Retnings-
linjerne er, at der ikke må fældes træer i en 
fredskov: 

- Så derfor blev det en fredskov, fortæller 
Torben Smedegaard.

Virksomhedens tidligere ejer fik på et tids-
punkt rejst cirka en hektar fredskov, og det 
gav næring til idéen.

- Så jeg tænkte, at vi bygger bare videre på 
den idé. Og samtidig er vi også med til at CO2-
kompensere, fordi vi selvfølgelig også har en 
CO2-udledning i vores produktion, tilføjer 
Torben Smedegaard.

Virksomheden på Svansøvej er også kendt 
som det lokale skrotfirma, så det lugter af  
genbrug.

Gør en forskel
- Vi ved godt, at når vi genbruger jern og me-
tal, så er det positivt, fordi det sparer helt vildt 
meget at genanvende i stedet for at grave mere 
råmateriale op fra en mine. I det store spil er 
selv en lille skov på under tre hektar med til 
at gøre en forskel, og nu har vi i alt knap fire 
hektar skov.

Rundt om skoven bliver der plantet et skov-
bryn, hvor der vil være masser af  buske og bær, 
som fugle og vildtet får mulighed for at nyde. 

Torben Smedegaard fortæller mere præcist 
om den nye fredskov, at den vil vokse op ned 
mod Karup Å, op ad Ringvej Syd.

- Men der vil selvfølgelig gå mange år, før 
man kan se skoven, for vi har på vores matri-
kel et temmelig højt og kraftigt læhegn ud mod 
ringvejen. Så det vil nok vare 20 år, før man vil 
kunne se, at træerne stikker over hegnet. De 
første 10 år kan man godt lade som ingenting. 
Skoven kommer til at ligge tæt ved arbejds-
pladsen, den støder op til vores industriareal, 
fortæller han.

Og der kunne måske godt blive sat en bænk 
op i skovområdet, hvor medarbejderne så kun-
ne nyde frokost eller en anden pause.

Den eksisterende del af  skoven består af  
skovfyr. Den nye vil primært bestå af  egetræ-
er med lidt gran, og buskene bliver plantet i 
skovbrynet. En planteplan er udfærdiget, og 
det er Landbrugsstyrelsen, som har besluttet, 
hvordan skoven skal se ud, og hvilke træer der 
skal plantes hvor. 

- De eksisterende skovfyr er 15-20 meter 
høje. De blev plantet for mange år siden, og 
da var der nok ingen regler for, hvad der skul-
le være i skoven. Men vi har søgt hos Land-
brugsstyrelsen, og så har vi fået tilladelse af  

Skive Kommune, fortæller Torben Smedegaard.
Han tilføjer, at der fra den nye skovkant sta-

dig vil være langt til åen.
- Der er 4-500 meter til åen, så vi er langt 

uden for det antal meter, skoven skal være væk 
fra åen. Skoven bliver plantet på begge sider 
af  vores virksomhed. Vi glæder os til at se det.

Aage Espersen & Søn bearbejder skrot fra 
virksomheder fra et større område: 

- Vi får jern og stål fra et område helt fra Ve-
sterhavet til Kattegat her i det midt- og vestjy-
ske. Men også fra Himmerland, Mors og Thy, 
og vi får det fra virksomheder, landbrug og 
private, fortæller Torben Smedegaard.

I dag er det muligt for den enkelte kunde 
at få oplyst, hvor meget miljøet belastes på 
forskellige niveauer af  arbejdsprocesserne, 
tilføjer han.

- Det er noget, vi tilbyder vores erhvervs-
virksomheder, at vi kan oplyse, hvordan vi 
belaster miljøet, og hvordan vi sparer miljøet 
for en CO2-belastning ved at skrot bliver gen-
anvendt i stedet for at flyde i en bunke, og der 
så skal graves malm op af  jorden. Det hele 
fremgår af  en bæredygtighedsrapport.

Virksomheden Aage Espersen & Søn blev 
for cirka 12 år siden overtaget af  den tyske me-
talkoncern, TSR, og lige så længe har Torben 
Smedegaard været direktør i virksomheden. 
Virksomheden har otte medarbejdere.

PLANTER TRÆER PÅ STORT AREAL: 

Lokalt firma  
sørger for  
mere skov

 | Der vil gå 
noget tid, inden 
forbipassernde 
vil kune se, det 
nye skovområde, 
som vokser op 
ud mod RIngvej 
Syd.  

 | Torben Smedegaard fortæller, at der også vil blive 
plantet et skovbryn, hvor der er masser af buske og bær, 
som fugle og dyr kan få gavn af.  FOTO: STEEN DON


